
از نيمه فروردين، ثبت  نام مرحله دوم كنكور 1402 
كه قرار است تيرماه برگزار شود، آغاز شده است. 
يكي از اهدافي كه طراحان براي دو مرحله اي كردن 
كنكور عن�وان كرده بودند، عادلانه ت�ر كردن اين 
آزمون و همين طور قطع دس�تان مافياي كنكور از 
آن بود. به منظور بررس�ي نتايج اين طرح به سراغ 
سيدجلال موسوي به عنوان يكي از طراحان كنكور 
با ش�يوه فعلي رفته  ايم و با وي كه مع�اون نظارت 
و راهبري س�تاد تعليم و تربيت و مدير كل س�ابق 
دفتر تدوين اس�ناد س�تاد علم و فناوري شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي اس�ت، گفت  وگو داشته ايم. 

به عنوان كسي كه از طراحان شيوه اخير 
كنكور بوديد، بازخوردت�ان از اجراي اين 
مصوبه تا الان چطور است؟ آيا روش فعلي 
تا اينجا توانسته كنكور را عادلانه تر كند؟

ما يكسري چالش در حوزه كنكور داشتيم و مبتني بر 
اين چالش سياست گذاري انجام شد. مهم ترين چالش 
اساسي ما بحث استرس و اضطراب شركت كنندگان 
در كنكور بود. براساس بررس��ي  هايي كه ما كرديم و 
جلساتي كه با صاحب  نظران و ذينفعان داشتيم به اين 
رس��يديم كه تعدد آزمون خيلي مي  تواند در كاهش 
استرس كمك كند. خيلي از كش��ورها آزموني شبيه 
به كنكور ما ندارند ولي در حوزه پذيرش  و س��نجش 
براي آموزش عال��ي آزمون هايي دارند؛ مثلًا در امريكا 
آزمون هاي اس��تعداد وج��ود دارد كه ش��بيه كنكور 
ماست ولي بقيه كارها مبتني  بر سابقه تحصيلي است. 
برداش��ت ما اين بوده كه وقتي اين تعدد وجود داشته 
باشد، دانش آموز احساس نمي  كند تلاشي كه طي دو 
يا چهار سال انجام داده در چهار ساعت تعيين تكليف 

مي  شود. 
همين ك��ه دانش آموز مي  داند هفت آزمون در س��ال 
دارد يا س��ه ماه يا دو ماه ديگر مي  تواند دوباره آزمون 
دهد، استرس آن 50 درصد يا حتي برخي روانشناسان 
و صاحب نظران مي  گفتند شايد 80 تا 90 درصد اين 
اس��ترس كاهش پيدا كند و از اين جهت پيشنهاد ما 
براي برگزاري سه بار آزمون در سال بود، ولي سازمان 
س��نجش مبتني  بر ظرفيتي كه داش��ت فعلًا با دوبار 

موافقت كرد. 
در نتيجه با اين مصوبه جديد استرس شركت كنندگان 
مقداري كاهش پيدا كرده و وقتي استرس كاهش پيدا 
كند، رجوع به كلاس ها و كتاب ها كمتر مي  شود. چون 
يكي از دلايل اينكه مؤسسات آموزشي خيلي پررنگ 
مي  شوند، اين اس��ت كه طرف احساس مي  كند يكبار 
فرصت دارد و در چهار س��اعت سرنوشتش مشخص 
مي  شود و به همين دليل بايد تمام هزينه هاي مختلف 

را انجام دهد تا به اين هدف برسد. 
برخي معتقدند وقتي ما هم آزمون ها را نهايي برگزار 
مي  كنيم كه قرار اس��ت مقاطع تحصيل��ي ديگري را 
نيز ش��امل ش��ود و از طرف ديگر كنك��ور را دو بار در 
س��ال برگزار مي  كنيم، اين آزمون هاي پشت  سر هم 
استرس بيشتري را به دانش آموزان وارد مي  كند، چون 
سرنوشت  ساز بودن هر امتحان موجب فشار بيشتر به 

افراد مي  شود. 
براساس نظرات روانشناسان كه با آنها جلسه داشتيم و 
همينطور تجربه جهاني استرس كاهش پيدا مي  كند. 
يعني در جاه�اي ديگر جهان آزمون هاي 
نهايي و چند كنكور با هم برگزار مي  شود؟

بله. اگر بخواهم اس��م ببرم مثلًا در كشور فنلاند فقط 
آزمون نهايي ملاك اس��ت ولي مثلًا در انگليس وقتي 
ديپلم گرفتيد اگر بخواهيد به دانشگاه برويد معمولاً 
بسته به رشته س��ه تا پنج درس را آزمون مي  گيرند. 
كش��ورهاي ديگري مانند تركيه هستند كه تركيبي 
از آزمون نهايي و ش��بيه كنكور ما را دارند. يك سطح 
ديگري مانند امريكا هم هس��ت كه يك آزموني براي 
سه الي چهار درس مانند اس��تعداد تحصيلي  و زبان 
به شكل سراس��ري ش��بيه كنكور ما برگزار مي  شود 
و همچنين يك آزمون نهايي هم هس��ت كه س��ابقه 
تحصيلي مي  شود، بعد از آن بستگي به دانشگاه دارد؛ 
يك دانش��گاه مي  گويد كه من همان آزمون نهايي را 
ملاك مي  دانم، يك دانشگاه ديگر مي  گويد هر دو آنها 
را بياوريد و چون دانشگاه ها غيرمتمركز است ممكن 
اس��ت يك دانش��گاه ديگر علاوه بر اينها شايس��تگي 
مهارتي ي��ا ديدن دوره هاي آموزش��ي خ��اص را هم 
ملاك قرار بدهد. به همين دلايل ما خيلي نمي  توانيم 
خودمان را با امريكا مقايسه كنيم، ولي با تركيه راحت تر 

مي  توانيم مقايسه كنيم. 
چين نيز يكي از كشورهايي است كه شبيه تركيه است 
و هم آزمون نهايي و هم كنكور دارد. البته بيش از 10 
ميليون شركت كننده هم دارند ولي آزمون كنكور آنها 

نيز دو بار در سال برگزار مي  شود. 
ارزيابي ش�ما از امنيت برگ�زاري آزمون 

چيست؟
با كار كارشناسي كه همكاران انجام دادند به اين نتيجه 
رسيدند كه هم در آزمون نهايي و هم در كنكور از نظر 

امنيتي خيلي نسبت به سنوات قبل بهتر بود. 
يعني با وجود اين مواردي كه اعلام شد، از 

سال هاي قبلي بهتر بوده است؟
نبايد صفر و 100 نگاه كنيم كه تقلب يا تخلفي اصلًا 
صورت نگيرد. ممكن اس��ت به  دليل قطعي اينترنت 
باشد يا دلايل ديگر مانند دستگاه هاي شناسايي لوازم 
الكترونيكي از جمله موبايل كه خيلي بيشتر خريداري 
شد و در بيشتر آزمون ها استفاده مي  شود، ولي برداشت 
ما اين اس��ت كه نس��بت به دوره هاي قبل در دي  ماه 

ميزان آن كاهشي بوده است. 
در آزمون نهايي هم براساس نظرسنجي كه انجام داديم 
آموزش و  پرورش سعي كرده از دستگاه  هايي كه عرض 

شد، مانند موبايل  ياب ها بيشتر استفاده شود. 
نظرسنجي از چه كساني بوده است؟

از داوطلبان و دانش آموزان نظرسنجي كرده  ايم، البته 
خود من نيز در آن زمان بازديده��اي متعددي هم از 
كنكور و ه��م از امتحانات نهايي داش��تم، ولي بازديد 
شايد فقط در چند حوزه باشد. در مجموع برداشت ما 
اين است كه هر چند از ايده  آل فاصله داريم، اما فرآيند 

رو به جلو بوده است. 
در خص�وص استانداردس�ازي س�ؤالات 
امتحان�ات نهاي�ي چ�ه كارهاي�ي انجام 

شده است؟
در آزمون ه��اي نهايي، چند هزار تا مع��دل 19 تا 20 
داش��تيم كه نش��ان دهنده اين اس��ت نمرات نرمال 
نبوده است. براساس شكلي كه در آمار مطرح مي  شود 
در آزمون نرمال بايد اكثر نمرات وسط باشد و دو دامنه 
آن نمودار حجم كمتري داشته باشد، يعني نه خيلي 
نمرات سطح بالا و نه خيلي سطح پايين باشد. بر همين 
اس��اس خيلي با دكتر زارعي و ديگر دوس��تان مركز 
سنجش و پايش كيفيت آموزش��ي جلسه داشتيم و 
تلاش شده بيشتر استاندارد شود. حتي بعد از امتحان 
نهايي دي ماه با دكتر زارعي جلسه داشتيم، اطلاعاتي 
كه دادند، نش��ان مي  داد آزمون خيلي بهتر شده، هم 
نمرات اس��تاندارد لازم را داش��ت و هم فرآيندي كه 

سؤالات طراحي و ارائه مي  شود، دقيق تر شده بود. 
اگر بپذيريم كنك��ور با اين روش اس��ترس را كاهش 
مي  دهد، مسئله اين است وقتي دانش آموزي را موظف 
مي  كنيم از يك طرف براي آزم��ون نهايي خودش را 
آماده كند و از ط��رف ديگر براي كنكور آماده ش��ود، 
طبيعتاً دو ب��ازار براي مافياي كنكور آماده مي  ش��ود 
كه به دانش آم��وز بگويد هم ب��راي امتحانات نهايي و 
هم براي كنكور از من كتاب تست و جزوه تشريحي و 
بقيه موارد لازم را تهيه كن. از طرف ديگر دانش آموز 
هم مجبور مي  شود هزينه چند برابري كند و خيلي از 
دانش آموزان هم نخواهند توانس��ت چنين هزينه اي 
كنند. اين هم آزمون را ناعادلانه تر و هم مافياي كنكور 

را تقويت مي  كند. 
من چند واقعيت در اين خصوص مي  توانم بيان كنم. 
چند سال اخير را بررسي كرديم، اختلاف معدل هاي 
نهايي در استان هاي محروم با معدل نهايي استان هاي 
برخوردار خيلي كمتر از ترازهاي كنكور است، مثلًا در 
استان سيس��تان اگر داوطلبان براساس معدل نهايي 
انتخاب رشته كنند، رش��ته  هاي خيلي بهتري قبول 
مي  ش��وند تا براس��اس ترازي كه در كنكور به دست 
آورده اند و اين اختلاف هم خيلي بالا بوده اس��ت. ما با 
كارشناسان در خصوص دليل اين اتفاق صحبت كرديم، 
نكته دقيقي كه به جمع  بندي رسيديم، اين است كه 
عموماً مؤسسات كنكوري در شهرهاي بزرگ هستند، 
دسترسي دانش آموز سيستاني يا شهرستان هاي مركز 
استان به مؤسسات كنكوري از يك دانش آموز تهراني 

يا در مركز استان خيلي پايين تر است. 
نكته بعدي اين اس��ت كه آموزش  وپرورش ما تا پايه 
دوازدهم توصيفي- تشريحي درس مي  دهد؛ كتاب ها 
و معلمي ك��ه درس مي  دهد نيز همين  گونه اس��ت، 
دانش آموز استان محروم مبتني بر همين رشد كرده 
و مبتني  بر آن در آزمون ش��ركت مي  كند، حالا به او 
مي  گوييم مي  خواهي كنكور شركت كني نوع آزمون 
متفاوت اس��ت و بايد بروي مهارت هاي تس��ت  زني را 
ياد بگيري ولي در اين 12 سال به او چنين چيزي ياد 
نداديم و در نتيجه داوطلب براي آموختن اين مسئله 
بايد به مؤسسات كنكوري برود، هيچ  كدام هم دولتي 

نيستند و بايد هزينه كند. 
فكت ديگر اين است كه براساس بررسي هاي ما برخي 
از اين دانش آموزاني ك��ه رتبه زير 3 ه��زار آورده اند، 
حتي معدل هاي زير 12 هم داش��ته اند بعد ديدم كه 
اينها يكسال تلاش كرده اند به بهترين مشاور  و كلاس 
پول دادند و اينگونه رتبه آورده اند. من دو سال پيش 
با يك معلم فيزيك گفت  وگو ك��ردم، مي  گفت براي 
من اين سؤال فيزيك كنكور 12 الي 13 دقيقه زمان 
مي  برد و داوطلب اگر به اندازه من مهارت داشته باشد 
بايد حداقل 12 س��ؤال را بگذارد كنار تا بتواند اين را 
حل كند، ولي يك نكته تس��تي دارد كه بر اين اساس 

اصلًا نياز نيس��ت اين مبحث را بلد باشد و طرفي كه 
پول داده نكته تستي را يادگرفته و اصلًا مبحث را هم 
ياد نگرفت��ه مي  تواند آن را بزند كه اين نش��ان دهنده 

بي  عدالتي است. 
مس��ئله ديگري كه اش��اره هم كرديم، همين بود كه 
اگر كنك��ور را در امتح��ان نهايي پخش كني��م، بازار 
مافيا به س��مت آزمون نهايي نيايد. در آن زمان وقتي 
با كارشناسان و روانشناس��ان جلسه داشتيم، گفتند 
وقتي اس��ترس كاهش پيدا كند، خود به خود رجوع 
به مؤسسات و كتاب ها هم كمتر مي  شود، چون بعضي 
از آنها بازار كاذب است و با تبليغات استرس داوطلب 
مي  رود دنبال اينها ولي وقتي اين استرس كاهش پيدا 
كند اين تقاضا هم كاهش پيدا مي  كند، الان در حالي 
كه هم آزمون دي ماه نهايي برگزار شده و آزمون خرداد 
هم قرار است برگزار شود، رجوع داوطلبان به اين مراكز 

مانند رجوع براي كنكور نبوده است. 
يعني شما مدعي هستيد كه كار و كاسبي 
مؤسس�ات كنكور ب�ه واس�طه برگزاری 
امتحان�ات نهايي و دو ب�ار كنكور كاهش 

پيدا كرده است؟

به نظر من كاهش پيدا كرده و تكمله عرض قبلي  ام اين 
اس��ت كه علاوه بر اينكه چون آزمون پخش مي  شود 
اس��ترس كاهش پيدا مي  كند. ما ب��ا دروس عمومي 
حدود 40 درصد بازار را حذف كرده  ايم كه بيشترين 
اعتراضات هم در اين خصوص بود و حتي رفتند پيش 
نمايندگان مجلس و سعي كردند ايجاد التهاب كنند، 
چون همي��ن دروس عمومي كل ب��ازار برخي از اين 
مؤسسات بود. برداش��ت ما اين است كه بر اين اساس 
پس بازار چند برابر نشده چون ما بخشي از بازار كنكور 

را حذف كرديم و به امتحانات نهايي آورده ايم. 
نكته ديگري كه بايد در بحث عدالت عرض كنيم اينكه 
ما در دوره اي كه داش��تيم با ذينفعان و كارشناس��ان 
رايزني مي  كرديم با معاونت هاي آموزشي دانشگاه ها 
جلسه داشتيم و در يكي از اين جلسات معاون آموزشي 
دانشگاه شريف در جلسه مطرح كرد من با بيش از يك 
دهه عضويت هيئت علمي دانشگاه شريف، برداشتم 
اين است كه هر س��ال ورودي هاي دانشگاه شريف از 
نظر كيفيت كاه��ش پيدا مي  كند. وقت��ي با اين بنده 

خدا و ديگر دوستان مفصل تر صحبت كرديم، متوجه 
شديم دليل اين اتفاق همان حرفي است كه آن معلم 
فيزيك گفته بود كه داوطلب فيزيك ياد نمي  گيرد فقط 
مهارت تس��ت زني مي  آموزد. ما براي اين موضوع يك 
جلسه با دانشجويان داشتيم، وقتي از آنها مي  پرسيديم 
اين محتوايي كه براي كنك��ور خواندي چقدر به درد 
شما مي  خورد، عموماً مي  گفتند به درد ما نمي  خورد، 
نكته دوم اينكه وقتي سؤال مي  كرديم چه مقدار از اين 
محتواها در ذهن ش��ما مانده عموماً مي  گفتند نكات 
تستي بود و يادمان رفته است و مي  گفتند اگر در يك 
ماه آخر كنكور دوره اتفاق نمي  افتاد، اين مطالب به ياد 

ما نيز نمي  ماند. 
جمع  بندي اين است كه به فرض پدر و مادري كه دارند 
براي دانش آموز هزينه مي  كنند و دانش آموزي كه دارد 
تلاش مي  كند، چيزي ياد مي  گيرد كه به درد دانشگاه، 
زندگي و حتي آخرت او هم نمي  خورد، اما آزمون نهايي 
چون تش��ريحي ياد مي  گيرد به درد معلومات، دانش 
و دانشگاه فرد مي  خورد. ش��ايد اين مستقيم به كلمه 
عدالت بازنگردد ولي همين كه از هزينه اي كه ش��ده 

استفاده مي  شود، بي  ارتباط با عدالت نيست. 

در موضوع آزمون نهايي با توجه به اينكه 
سؤالات تشريحي است، چطور قرار است 

عدالت در آن رعايت شود؟
بنده جلس��ات زيادي با معلمان مصح��ح و همينطور 
مديران حوزه ه��اي تصحيح داش��تيم، همگي تأكيد 
داش��تند و ما هم تأكيد داريم كه عموماً معلمان قشر 
متعهد جامعه ما هس��تند، اما مثلًا وقتي من مصحح 
با شما س��ال هاي مصحح آزمون هس��تيم و همديگر 
را مي  شناس��يم خيل��ي نمي  توانم به ش��ما بگويم كه 
اين سؤال را اش��تباه تصحيح كرده اي و به فلان شيوه 
درس��ت تر اس��ت يا مثلًا در فرض بعيد ممكن است 
ش��ما تصحيح كنيد و من هم چون به شما اطمينان 
دارم همان چيزي را كه شما تصحيح كرده  ايد، قبول 
مي  كنم، فرض سوم هم اين است كه مثلًا كسي بگويد 
كه ش��ما مگر چقدر به من هزينه مي  دهيد كه ما اين 
همه وقت براي تصحيح بگذاريم، نكته بعدي خطاي 
هاله اي اس��ت، مثلًا دانش آموز س��ؤال يك و دو را بد 
جواب مي  دهد و در ذهن معلم اين تصور ايجاد مي  شود 
كه اين دانش آم��وز، دانش آموز قوي نيس��ت و معلم 
سؤال هاي سه، چهار، پنج و شش او را هم كمتر نمره 
دهد و اين ش��ناخت در نمره دادن ممكن است تأثير 
بگذارد اينها فكت هايي اس��ت كه در موضوع عدالت و 

كيفيت تأثيرگذار است. 
راه حلي كه براي اين موضوعات براس��اس جلس��ات 
متعدد انديشيده شده و قرار است در خرداد امسال اجرا 
شود، اين است كه فرآيند نظام تصحيح الكترونيكي و 
در بلند مدت هوشمند شود. الان هم به دليل كمبود 
امكانات هوشمند نمي  شود، در حالي كه در كشور چين 

الان هوشمند است. 
هوشمند به چه شكلي است؟

يعني سيستم تصحيح مي  كند، كليدواژه هاي متعدد 

به سيس��تم مي  دهند و مبتني  بر آن تصحيح را انجام 
مي  دهد و دوستان س��ازمان سنجش دكتر پورعباس 
و بقيه قول دادند كه بعداً در آزمون تشريحي و نهايي 
اين كار انجام شود. زبان چيني سخت تر از زبان فارسي 
و وقتي آنها توانس��تند قطع��اً ما ه��م مي  توانيم ولي 
نمي  توانيم ب��ه يك باره اين كار را انج��ام دهيم، چون 
اين كار بايد كارشناس��ي شود و به ش��كل بلند مدت 
انجام مي  ش��ود ولي در مورد الكترونيكي ش��دن الان 
قرار است انجام شود به اين شكل كه در آزمون نهايي 
وقتي دانش آموز امتحان داد س��ربرگ جدا مي  ش��ود 
يك كد گذاشته و مي  رود در مركز تصحيح و معلمان 

نمي  فهمند كه اين دانش آموز چه كسي است. 
خب اينكه قبلًا هم بود. 

بله بود، ول��ي الان وقتي كدگذاري ش��د، قرار ش��ده 
همه مراكز اسكنر داشته باشند و همانجا اسكن شود، 
وقتي كه اسكن ش��د، نرم  افزار پاس��خ به پاسخ برش 
مي  زند، چون دانش آموز هم قرار اس��ت در پاسخ نامه 
به تفكيك پاسخ دهد، بعد در سيستم به شكل رندوم 
اين پاسخ ها پخش مي  شود و من موسوي مي  شوم مثلًا 
مسئول پاسخ به سؤال يك و شما مسئول سؤال دوم 
مي  شويد تا خطاي هاله اي هم نداشته باشد و همينطور 
پاسخ هاي مختلف را هم به من مي  دهند، نكته بعدي 
اينكه پاسخ نامه ها در سيستم پخش مي  شود و كسي 
كه تصحيح مي  كند ممكن است آزمون فردي در تهران 
يا فرد ديگري از اصفهان را تصحيح كند. بعد نمرات در 
سيستم ثبت مي  شود و اگر اختلافي در نمرات دو نفر 
مصحح باشد براي فرد سوم ارس��ال مي  شود و اگر دو 
نمره شبيه هم شد كه همان قبول مي  شود و اگر نشد 
به كميته خاص مي  رود. بر همين اساس سعي كرديم 
اين فرآيند را راهبري كنيم تا اين اتفاق بيفتد چون ما 
دو هدف اساسي كيفيت و عدالت را داريم كه اگر اين 

اتفاق نيفتد، ما به اين هدف نرسيده ايم. 
با تمام اين تلاشي كه انجام ش��ده هنوز رقابت شديد 
براي رتبه زير 3 هزار وجود دارد و مافياي كنكور دارد 
از آنها ارتزاق مي  كند، هنوز معلم هاي كنكوري داريم 
كه فقط روش تس��ت به بچه ها آم��وزش مي  دهند و 
گزارش  هايي كه مي  رسد، نشان مي  دهد مافياي كنكور 

روش  هايش را به  روزرساني كرده است. 
واقعاً در خصوص اين اس��ترس رقابتي كه مي  گويد ما 
مش��كل داريم و آن زماني كه مصوبه كنكور را انجام 
داديم اين مس��ئله ديده بوديم ولي وقتي وارد فرآيند 
تصويب ش��ديم اين مسئله تصويب نش��د. مخصوصاً 
بچه هاي رش��ته تجربي با استرس بيش��تري در اين 
خصوص روبه رو هستند. ديده شده كه طرف يك هفته 
يا دو هفته مانده با آزمون به يكباره مي  پاش��د و حتي 

متوسل به قرص هاي مختلف مي  شود. 
يك زمان ش��ما آنچنان ظرفيت را پايين مي  آوريد و 
تقاضا را شديد كه ايجاد التهاب مي  كنيد، در اين شرايط 
فرقي ندارد كه آزمون تش��ريحي بگيريد يا تس��تي، 
ظرفيت محدود است. مثلًا در حوزه پزشكي ظرفيت ما 
تا پارسال شبيه دهه 60 بود در حالي كه جمعيت چند 
برابر شده، بهداشت خيلي پيشرفت كرده، مردم بيشتر 
به پزشك و دارو رجوع مي  كنند، امكانات بيشتر شده، 
دانشگاه هاي علوم پزشكي نيز چندين برابر شده است، 

ولي ظرفيت ثابت مانده بود. 
در مورد ح�ذف دروس عمومي از كنكور 
برخي معتقد هس�تند، با اين اتفاق عملًا 
ديگر به آن بهايي داده نمي  شود و دروس 

عمومي از جامعه كنار گذاشته مي  شود. 
در مورد همه اين مس��ائل بحث هاي كارشناسي شده 
مثلًا با معلم��ان زبان گفت  وگ��و مي  كرديم مي  گفت 
طرف در كنكور زبان انگليسي را 70 يا 60 مي  زند، ولي 
وقتي مي  گوييم يك پاراگ��راف را ترجمه كن يا كمي 
صحبت كن نمي  تواند يا مثلًا عربي را 70 ، 80 مي  زند 
يك صفحه ق��رآن نمي  تواند بخواند. من ب��ه ياد دارم 
حتي سؤال ديني را كه ما به بچه 18 ساله مي  گوييم 
بايد پاسخش را بداني به يكي از طلبه هاي درس خارج 
دادم، گفت هر چهار تا اين جواب ها كه درست است. 
براي درس ادبيات هم خيلي از مديران شاهد هستند 
وقتي به يك فردي كه ليسانس گرفته مي  گوييم مثلًا 
درخواست كاريابي خود را هم بنويس، نمي  تواند يك 
نيم صفحه درخواست بنويسد، چون اين مهارت ها در 
دانشگاه شكل نمي  گيرد و در مدرسه شكل مي  گيرد، 
ولي او فقط مي  خواهد در كنكور قبول شود و براي آن 
بايد فقط مهارت تست زني داشته باشد. من به ياد دارم 
وقتي همين دلايل را در جلسه ش��ورا كه آقاي دكتر 
حداد عادل هم بودند گفته ش��د، ايشان كه داعيه  دار 
زبان فارسي هس��تند و خيلي هم روي آن عرق دارد، 
به شدت از اين موضوع استقبال كرد. الان هم دروس 
عمومي حذف نشده از آزمون تخصصي حذف شده و به 

آزمون نهايي آمده است. 
خب قبلًا هم در آزمون نهايي بود. 

بود، اما تأثيري نداشت، ولي الان تأثير آن را در آزمون 
نهايي گذاش��ته و گفته  ايم اگر اينجا خوب ياد نگيري 
نمي  تواني در نهايت از آن اس��تفاده كن��ي. بعد هم ما 
مي  خواهيم ف��رد فقط ي��اد بگيرد، اي��ن چهار درس 
پايه اي است و وقتي تشريحي ياد گرفت، ما به او امتياز 

مي  دهيم و در رتبه كنكور آن تأثير خواهد داشت. 
در مجموع نهايتاً به دنبال اين هستيم كه كلًا آزمون 
تس��تي حذف ش��ود، ولي الان كه اين ظرفيت وجود 
ندارد، بايد آزمون نهايي را توس��عه دهيم و به مرحله 
لازم برس��د و كنكور هم به دست دانش��گاه ها باشد و 
پذيرش غيرمتمركز شود. براي حل اين موضوع ما فعلًا 
روش پلكاني را در نظر گرفته ايم. گفته  ايم فعلًا دروس 
عمومي بيايد ببينيم آموزش و پرورش چند مرده حلاج 
است و اگر توانست به خوبي انجام دهد، آرام آرام دروس 

تخصصي را هم حذف مي  كنيم. 

وقتی ظرفیت محدود است تغییرات کنکور مهم نیست!
بررسی تغييرات جديد كنكوری و دست پيداكردن به اهداف اين تغييرات در گفت وگوی »جوان« با معاون نظارت و راهبري شوراي عالي انقلاب فرهنگي

 وزير بهداشت بر ضرورت اجرايي ش��دن برنامه پزشكي خانواده در 
كشور تأكيد كرد و با اشاره به اجراي طرح سلامت بخش در سه استان 
بوشهر، كردستان و خراسان جنوبي  گفت: در مورد ساير استان ها هم 
گسترش طرح با اولويت مناطق محروم آن نقاط مد نظر است. بنابراين 
اين پروژه در كل كشور از اول ارديبهش��ت ماه بسته به توان هر استان 

اجرايي مي شود. 
 سرپرس��ت وزارت آموزش و پرورش گفت: اگر معل��م مدركي را در 
سيستم بارگذاري نكرده باش��د  يا مدرك خود را در جاي درستي قرار 
نداده يا به  رغم بارگذاري، مدركش ديده نشده اس��ت، حقش را به وي 

بر مي گردانيم. 
 با رأي هيئت عمومي ديوان عدالت اداري، نمره مردودي در ميانگين 

نيمسال تحصيلي و ميانگين كل محاسبه نمي شود. 
 دبير ستاد ملي جواني جمعيت گفت: تله جمعيت بسيار نزديك تر از 
آن چيزي است كه مردم و نهادهاي مسئول حس مي كنند و براي نجات 
از تله جمعيتي فرصت زيادي نداريم و فقط با انس��جام، برنامه و عمل 

مي توان در مسير تغيير فرهنگ جمعيتي اقدام كرد. 

سال گذشته 38 هزار معتاد متجاهر
جمع آوري شد

دبير ش�وراي هماهنگي مب�ارزه با مواد مخ�در اس�تان تهران از 
جمع آوري ۳۸ هزار نف�ر در قالب طرح هاي جم�ع آوري معتادان 
متجاهر طي س�ال 1401 خب�ر داد و گف�ت: از اين تع�داد 24 هزار 
نف�ر مش�مول نگه�داري در مراكز م�اده 1۶ ش�دند و 1۳ه�زار و 
۵۸۵ نف�ر ني�ز ام�كان ورود ب�ه مراك�ز م�اده 1۶ را نداش�تند. 
مصطفي هادي زاده، دبير شوراي هماهنگي مبارزه با مواد مخدر استان 
تهران اظهار كرد: بالغ بر 18 هزار و 150 ظرفيت در مراكز ماده 16 تهران 
بزرگ وجود دارد، اما ظرفيت قابل بهره برداري براي نگهداري معتادان 
متجاهر در اين مراكز حدود 17 هزار ظرفيت اس��ت ك��ه از اين تعداد 

حدود 15 هزار نفر )87 درصد ظرفيت( در مراكز مستقر هستند. 
وي با اشاره به آمار جمع آوري معتادان متجاهر در طرح هاي جمع آوري 
س��ال 1401 گفت: طي س��ال گذش��ته بالغ بر 38 هزار نفر در قالب 
181 طرح كه از سوي پليس مبارزه با مواد مخدر فاتب انجام و توسط 
شهرداري تهران، اداره كل زندان هاي استان، سپاه تهران بزرگ و پليس 
فاتب پذيرش ش��دند. اين رقم نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته با 
افزايش 10 درصدي همراه بوده اس��ت؛ البته اين آمار در حالي مطرح 
مي شود كه ماه هاي مهر، آبان و آذر باتوجه به ش��رايط كشور، اجراي 

طرح جمع آوري متوقف شده بود. 
وي افزود: شهرداري تهران با پذيرش افراد بالاي 65 سال، زير 18 سال، 
داراي زخم باز، زن��ان داراي بيماري هاي حاد روان��ي كمك بزرگي به 
ساماندهي و درمان اين افراد انجام داده است. همچنين دادستاني تهران 
با صدور دستورات قضايي نقش كليدي و محوري در اين زمينه دارند. 

به گفته دبير شوراي هماهنگي مبارزه با مواد مخدر استان تهران، از اين 38 
هزار فرد جمع آوري شده، 24 هزار نفر مشمول نگهداري در مراكز ماده 16 

شدند و 13 هزار و 585 نفر نيز امكان ورود به مراكز ماده 16 را نداشتند. 
 هادي زاده در خصوص وضعي��ت افرادي كه در مراكز م��اده 16 پذيرش 
نش��دند، اينطور توضيح داد: از ميان 13 ه��زار و 585 نفري كه در مراكز 
ماده 16 پذيرش نشدند، اگرچه 40 درصدشان )5هزارو500 نفر( از نظر 
ظاهري شبيه به معتادان متجاهر بودند، اما اين افراد اعتياد نداشتند، اما در 
كف خيابان بودند كه اين موضوع يكي از معضلات ما در تهران بزرگ است. 
از سويي ديگر هزارو631 نفر از افرادي كه جمع آوري شده بودند، معتادان 

داراي معلوليت بودند كه تولي گري آنها با سازمان بهزيستي است.  
وي ادامه داد: همچنين از ميان اين 13 هزار و 585 نفر، 3هزارو200 نفر 

بيماراني بودند كه درمان آنها برعهده دانشگاه علوم پزشكي بوده است. 
دبير ش��وراي هماهنگي مبارزه با مواد مخدر استان تهران در خصوص 
معتادان متجاهر داراي زخم باز در تهران نيز گفت: از آنجايي كه چند 
سالي است مراكز زخم باز فعاليت و بيماران را درمان مي كنند، آمار اين 

افراد رو به كاهش است.  
هادي زاده در اين باره اين را ه��م اعلام كرد كه در مرك��ز نگهداري از 
معتادان زخم باز با ظرفي��ت 200 نفري، در حال حاض��ر 108 بيمار 

نگهداري مي شوند. 

حسین سروقامت

كسي از شما سؤالي مي پرسد، س�ريع جواب ندهيد؛ سه ثانيه 
مكث كنيد، آنگاه پاس�خ دهيد. از گرسنگي دس�ت و پايتان 

مي لرزد. . . قبل از برداشتن اولين لقمه، سه ثانيه مكث كنيد. 
سوار خودرو شديد، خيلي هم عجله داريد. قبل از استارت، آرام 

بنشينيد، سه ثانيه مكث كنيد. حالا اتومبيل را روشن كنيد. 
چنان در اين سه ثانيه مكث، ممارست به خرج دهيد كه ملكه 

ذهنتان شود، در وجودتان استقرار يابد. 
مي دانيد مهم ترين فوايد آن چيس�ت؟ باع�ث افزايش صبر و 
بردباري ما می شود، انرژي مان را بيش�تر و ماندگارتر مي كند. 
قدرت تصميم گيري ما را افزايش می دهد، موجب مي ش�ود با 
آرامش بيشتر و فكر بازتر تصميمات درست و سنجيده بگيريم. 
از بروز عصبانيت جلوگيري می كن�د، ترمزي به ما مي دهد كه 

خودمان را كنترل كنيم. 
حالا سه ثانيه مكث كنيد؛ بعد تصميم بگيريد كه به اين حرف 

عمل كنيد يا نه!
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   شهروند- مرزداران تهران: من هميشه عوارض پسماند و 
نوسازي شهرداري را به موقع پرداخت مي كنم تا جايزه 10 درصد 
خوش حس��ابي را دريافت كن��م. امروز ب��راي پرداخت عوارض 
نوسازي به دفتر خدمات الكترونيك شهرداري مراجعه كردم كه 
فيش يك ميليون و 500 هزار توماني را به من براي پرداخت ارائه 
كردند. فيش پرداختي سال قبل من 770 هزار تومان بود. چطور 
مي شود كه طي يك سال عوارض نوسازي اينقدر گران مي شود؟ 
در اين شرايطي كه مردم دچار مشكلات تورمي هستند به جاي 
دستگيري از مردم ارگان هاي خدماتي و دولتي هزينه  خدمات 
را چندين برابر كرده اند. براي اعتراض چندين بار با ش��هرداري 
منطقه 2 و شهرداري تهران تماس گرفته ام كه هيچ كس جوابگو 
نيست. از شهرداري تهران تقاضا مي كنم در اين مبالغ بازنگري 
كنند و پاسخگويي مناسبي به تماس هاي مردمي داشته باشند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹۶۸۵۳0 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸4۹۸44۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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طرح:  خبرگزاری تسنیم

با تمام اين تلاش�ي ك�ه انجام ش�ده هنوز 
رقاب�ت ش�ديد ب�راي رتب�ه زي�ر ۳ هزار 
وجود دارد و مافي�اي كنك�ور دارد از آنها 
ارتزاق مي  كند، هن�وز معلم هاي كنكوري 
داري�م ك�ه فق�ط روش تس�ت ب�ه بچه ها 
آم�وزش مي  دهن�د و گزارش  هاي�ي ك�ه 
مي  رس�د، نش�ان مي  دهد مافي�اي كنكور 
روش  هاي�ش را به  روزرس�اني كرده اس�ت

سجاد آذري
  گفت  وگو


